

## (... ) The Book Of Hunting

## (المعجم ... ) أَوَّلُ كِتَابِ الصَّيْدِ

(التحفة ١١)

## Chapter 21,22. Using A Dog For Hunting And Other Than That

## (المعجم ٢١ ، ٢٢) - بَابُ اتِّخَاذِ الْكَلْبِ

لِلصَّيْدِ وَغَيْرِهِ (التحفة ١)

**2844.** It was reported from Abū Hurairah, from the Prophet ﷺ, who said: "Anyone who acquires a dog except for a dog for (herding) cattle, or hunting or farming (as a guard dog), his reward will be diminished every day by one *Qirāt*." (*Ṣaḥīh*)

٢٨٤٤ - حَدَّثَنَا الْحَسَنُ بْنُ عَلِيٍّ: حَدَّثَنَا عَبْدُ الرَّزَّاقِ قَالَ: أَخْبَرَنَا مَعْمَرٌ عَنِ الرَّهْرِيِّ، عَنْ أَبِي سَلَمَةَ، عَنْ أَبِي هُرَيْرَةَ عَنِ النَّبِيِّ ﷺ قَالَ: «مَنْ اتَّخَذَ كَلْبًا إِلَّا كَلْبَ مَاشِيَةٍ أَوْ صَيْدٍ أَوْ زُرْعٍ انْتَقَصَ مِنْ أَجْرِهِ كُلَّ يَوْمٍ قِيرَاطٌ».

**تخریج:** أخرجه مسلم، المساقاة، باب الأمر بقتل الكلاب وبيان نسخه ... إلخ، ح: ١٥٧٥ من حديث عبدالرزاق به وهو في المصنف له، ح: ١٩٦١٢ ورواه الترمذي، ح: ١٤٩٠ عن الحسن ابن علي به.

**Comments:**

Keeping a dog for purposes other than those mentioned in the *Hadīth* is a sin, and a losing bargain, since the equivalent of one *Qirāt* is deducted from his reward every day, and only Allāh knows the exact weight of the reward of the person concerned. See no. 3168, and the glossary.

**2845.** It was reported from ‘Abdullāh bin Mughaffal who said: "The Messenger of Allāh ﷺ said: 'If it was not that dogs were one of the *Ummah*, I would have ordered them to be killed. But kill the pure black ones among them.'" (*Ḥasan*)

٢٨٤٥ - حَدَّثَنَا مُسَدَّدٌ قَالَ: حَدَّثَنَا يَزِيدُ قَالَ: حَدَّثَنَا يُونُسُ عَنِ الْحَسَنِ، عَنْ عَبْدِ اللَّهِ ابْنِ مُغَفَّلٍ قَالَ: قَالَ رَسُولُ اللَّهِ ﷺ: «لَوْلَا أَنَّ الْكِلَابَ أُمَّةٌ مِنَ الْأُمَّمِ لَأَمَرْتُ بِقَتْلِهَا فَأَقْتُلُوا مِنْهَا الْأَسْوَدَ الْبَيْهِيمَ».

**تخریج:** [حسن] أخرجه النسائي، الصيد، باب صفة الكلاب التي أمر بقتلها، ح: ٤٢٨٥ من حديث يزيد بن زريع به ورواه الترمذي، ح: ١٤٨٦، ١٤٨٩ وابن ماجه، ح: ٣٢٠٥.

**2846.** It was reported from Abū Az-Zubair, from Jābir who said: "The Prophet of Allāh ﷺ ordered

٢٨٤٦ - حَدَّثَنَا يَحْيَى بْنُ خَلْفٍ: حَدَّثَنَا أَبُو عَاصِمٍ عَنِ ابْنِ جُرَيْجٍ قَالَ: أَخْبَرَنِي أَبُو

us to kill dogs, even if a woman would bring a dog from the desert we would kill it. Then later on he prohibited us from killing them, and said: 'Stick to the black ones.'” (*Sahih*)

تخریج: أخرجه مسلم، المساقاة، باب الأمر بقتل الكلاب وبيان نسخه... إلخ، ح: ١٥٧٢ من حديث ابن جريج به.

### Chapter 22,23. Regarding Hunting

(المعجم ٢٢، ٢٣) بَابُ فِي الصَّيْدِ  
(التحفة ٢)

2847. It was reported from Hammām, from ‘Adī bin Ḥātim who said: “I asked the Prophet ﷺ; and said: ‘I set off trained dogs and they catch (game) for me, can I eat it?’ He replied: ‘If you set off trained dogs and mention the Name of Allāh, then eat what they catch for you.’ I said: ‘Even if they killed (the game)?’ He replied: ‘Even if they killed (the game), as long as they were not joined by some other dog that was not among them.’ I said: ‘I shoot with the *Mi'rād*, and it strikes the target, can I eat it?’ He replied: ‘If you shoot with a *Mi'rād* and mention the Name of Allāh, and it strikes the target and pierces it, eat it, and if it strikes it with its blunt side then do not eat it.’” (*Sahih*)

٢٨٤٧ - حَدَّثَنَا مُحَمَّدُ بْنُ عِيْسَى قَالَ: حَدَّثَنَا جَرِيرٌ عَنْ مَنْصُورٍ، عَنْ إِبْرَاهِيمَ، عَنْ هَمَّامٍ، عَنْ عَلِيِّ بْنِ حَاتِمٍ قَالَ: سَأَلْتُ النَّبِيَّ ﷺ قُلْتُ: إِنِّي أُرْسِلُ الْكِلَابَ الْمُعَلَّمَةَ فَتَمْسِكُ عَلَيَّ أَفَأَكُلُ؟ قَالَ: «إِذَا أُرْسَلَتْ الْكِلَابُ الْمُعَلَّمَةَ وَذَكَرْتَ اسْمَ اللَّهِ فَكُلْ مِمَّا أُمْسَخْنَ عَلَيْكَ». قُلْتُ: وَإِنْ قَتَلْنَ؟ قَالَ: «وَإِنْ قَتَلْنَ، مَا لَمْ يَشْرُطْهَا كَلْبٌ لَيْسَ مِنْهَا». قُلْتُ: أَرْمِي بِالْمِعْرَاضِ فَأَصِيبُ أَفَأَكُلُ؟ قَالَ: «إِذَا رَمَيْتَ بِالْمِعْرَاضِ وَذَكَرْتَ اسْمَ اللَّهِ فَأَصَابَ فَخَزَقَ فَكُلْ وَإِنْ أَصَابَ بِعَرَضِهِ فَلَا تَأْكُلْ».

تخریج: أخرجه مسلم، الصيد والذبائح... إلخ، باب الصيد بالكلاب المعلمة والرمي، ح: ١٩٢٩ من حديث جرير بن عبد الحميد، والبخاري، الذبائح والصيد، باب ما أصاب المعراض بعرضه، ح: ٥٤٧٧ من حديث منصور به.

2848. It was reported from Bayān, from ‘Āmir, from ‘Adī bin Ḥātim who said: “I asked the Messenger

٢٨٤٨ - حَدَّثَنَا هَنَادُ بْنُ السَّرِيِّ قَالَ: أَخْبَرَنَا ابْنُ فَضَيْلٍ عَنْ بَيَانَ، عَنْ عَامِرٍ، عَنْ

of Allāh ﷺ; I said: 'We hunt with these dogs.' He replied: 'If you set off your trained dogs and mention the Name of Allāh on it, then eat what they catch for you, even if it kills it, except if the dog eats from it. If the dog eats from it, then do not eat, for I am afraid it has captured it for itself.'" (*Sahih*)

عَدِيَّ بْنِ حَاتِمٍ قَالَ: سَأَلْتُ رَسُولَ اللَّهِ ﷺ، قُلْتُ: إِنَّا نَصِيدُ بِهَذِهِ الْكِلَابِ فَقَالَ لِي: «إِذَا أُرْسَلَتْ كِلَابُكَ الْمُعْلَمَةَ وَذَكَرْتَ اسْمَ اللَّهِ عَلَيْهِ فَكُلْ مِمَّا أُمْسَكْنَ عَلَيْكَ وَإِنْ قَتَلَ إِلَّا أَنْ يَأْكُلَ الْكَلْبُ فَإِنْ أَكَلَ الْكَلْبُ فَلَا تَأْكُلْ فَإِنِّي أَخَافُ أَنْ يَكُونَ إِنَّمَا أُمْسَكَهُ عَلَى نَفْسِهِ».

تخريج: أخرجه مسلم، ح: ٢/١٩٢٩ من حديث محمد بن فضيل بن غزوان، انظر الحديث السابق، والبخاري، الذبائح والصيد، باب الصيد إذا غاب عنه يومين أو ثلاثة، ح: ٥٤٨٤ من حديث عامر الشعبي به.

### Comments:

Hunting with the dog is permissible in Islam provided that:

1. The dog is trained and fully obeys the commands of its master.
2. The Name of Allāh has been mentioned when dispatching it for the prey.

**2849.** It was reported from Ḥammād, from 'Āṣim Al-Aḥwal, from Ash-Sh'abī, from 'Adī bin Ḥātim that the Prophet ﷺ said: "When you shoot your arrow and mention the Name of Allāh, and you find it (the game) the next day, and you did not find it (having fallen) in the water, and there is no other mark aside from the mark of your arrow, then eat it. But if some other dog joins your dogs then do not eat, for you do not know, perhaps it was killed by one that was not yours." (*Sahih*)

٢٨٤٩ - حَدَّثَنَا مُوسَى بْنُ إِسْمَاعِيلَ قَالَ: حَدَّثَنَا حَمَّادٌ عَنْ عَاصِمِ الْأَحْوَلِ، عَنِ الشَّعْبِيِّ، عَنْ عَدِيَّ بْنِ حَاتِمٍ أَنَّ النَّبِيَّ ﷺ قَالَ: «إِذَا رَمَيْتَ سَهْمَكَ وَذَكَرْتَ اسْمَ اللَّهِ فَوَجَدْتَهُ مِنَ الْعَدِ وَلَمْ تَجِدْهُ فِي مَاءٍ وَلَا فِيهِ أَتْرٌ غَيْرَ سَهْمِكَ فَكُلْ وَإِذَا اخْتَلَطَ بِكِلَابِكَ كَلْبٌ مِنْ غَيْرِهَا فَلَا تَأْكُلْ لَا تَدْرِي لَعَلَّهُ قَتَلَهُ الَّذِي لَيْسَ مِنْهَا».

تخريج: أخرجه البخاري، ح: ٥٤٨٤ ومسلم، ح: ٧/١٩٢٩ من حديث عاصم الأحول به، وانظر الحديثين السابقين.

### Comments:

It is not allowed to eat of any game if one is unsure of such matters.

**2850.** It was reported from Yahyā bin Zakariyyā bin Abī Zā'idah, he said: "Āṣim Al-Aḥwal informed

٢٨٥٠ - حَدَّثَنَا مُحَمَّدُ بْنُ يَحْيَى بْنِ فَارِسٍ قَالَ: حَدَّثَنَا أَحْمَدُ بْنُ حَنْبَلٍ قَالَ:

me, from Ash-Sha'bi, from 'Adī bin Hātim that the Prophet ﷺ said: 'If your target (animal) falls in the water, drowns and dies, then do not eat it.'" (*Sahih*)

حَدَّثَنَا يَحْيَى بْنُ زَكَرِيَّا بْنِ أَبِي زَائِدَةَ قَالَ: أَخْبَرَنِي عَاصِمُ الْأَحْوَلُ عَنِ الشَّعْبِيِّ، عَنْ عَدِيِّ بْنِ حَاتِمٍ أَنَّ النَّبِيَّ ﷺ قَالَ: «إِذَا وَقَعَتْ رَمِيَّتُكَ فِي مَاءٍ فَعَرِقَتْ فَمَاتَتْ فَلَا تَأْكُلُ».

تخريج: [صحيح] من حديث عاصم به، انظر الحديث السابق، وهو في مسند أحمد: ٤/٣٧٨.

**2851.** It was reported from Mujālid, from Ash-Sha'bi, from 'Adī bin Hātim that the Prophet ﷺ said: "If you have trained a dog or a falcon and then you set it off, and mention the Name of Allāh; eat whatever it catches for you." I said: "Even if it kills it?" He said: "(Even) if it kills it, and has not eaten anything from it, then it has caught it for you." (*Da'if*)

٢٨٥١ - حَدَّثَنَا عُثْمَانُ بْنُ أَبِي شَيْبَةَ قَالَ: حَدَّثَنَا عَبْدُ اللَّهِ بْنُ نُمَيْرٍ قَالَ: حَدَّثَنَا مُجَالِدٌ عَنِ الشَّعْبِيِّ، عَنْ عَدِيِّ بْنِ حَاتِمٍ أَنَّ النَّبِيَّ ﷺ قَالَ: «مَا عَلَّمْتَ مِنْ كَلْبٍ أَوْ بَارٍ ثُمَّ أَرْسَلْتَهُ وَذَكَرْتَ اسْمَ اللَّهِ فَكُلْ مِمَّا أَمْسَكَ عَلَيْكَ». قُلْتُ: وَإِنْ قَتَلَ؟ قَالَ: «إِذَا قَتَلَهُ وَلَمْ يَأْكُلْ مِنْهُ شَيْئًا فَإِنَّمَا أَمْسَكَ عَلَيْكَ». قَالَ أَبُو دَاوُدَ: الْبَارُ إِذَا أَكَلَ فَلَا بَأْسَ بِهِ وَالْكَلْبُ إِذَا أَكَلَ كُرَّةً وَإِنْ شَرِبَ الدَّمَ فَلَا بَأْسَ.

Abū Dāwud said: If a falcon eats from it, then there is no harm in eating it, but if the dog eats from it then it is disliked, and if it drinks the blood, then there is no harm.

تخريج: [إسناده ضعيف] أخرجه الترمذي، الصيد، باب ما جاء في صيد البزاة، ح: ١٤٦٧ من حديث مجالد به، وقال: "لا نعرفه إلا من حديث مجالد" ومجالد ضعيف من أجل سوء حفظه ولحديثه شواهد موقوفة عند البيهقي: ٩/٢٣٥، ٢٣٨.

**2852.** It was reported from Bishr bin 'Ubaidullāh, from Abū Idrīs Al-Khawlanī, from Abū Tha'labah Al-Khushanī who said: "The Prophet ﷺ said, about the game hunted by a dog: 'If you set off your dog and mention the Name of Allāh, the Exalted, then eat it, even if it eats from it, and eat whatever is returned to you by your hands.'" (*Hasan*)

٢٨٥٢ - حَدَّثَنَا مُحَمَّدُ بْنُ عِيْسَى قَالَ: حَدَّثَنَا هُشَيْمٌ قَالَ: أَخْبَرَنَا دَاوُدُ بْنُ عَمْرٍو عَنْ بُسْرِ بْنِ عُبَيْدِ اللَّهِ، عَنْ أَبِي إِدْرِيسَ الْخَوْلَانِيِّ، عَنْ أَبِي ثَعْلَبَةَ الْخُشْنِيِّ قَالَ: قَالَ النَّبِيُّ ﷺ فِي صَيْدِ الْكَلْبِ: «إِذَا أَرْسَلْتَ كَلْبَكَ وَذَكَرْتَ اسْمَ اللَّهِ تَعَالَى فَكُلْ، وَإِنْ أَكَلَ مِنْهُ، وَكُلْ مَا رَدَّتْ عَلَيْكَ يَدُكَ».

تخريج: [حسن] أخرجه البيهقي ٢٣٧/٩ من حديث أبي داود به، وللحديث شاهد حسن يأتي: ٢٨٥٧ \* داود بن عمرو: حسن الحديث وانظر، ح: ٢٨٥٥.

**2853.** It was reported from Dāwūd, from ‘Āmir, from ‘Adī bin Ḥātim that he said: “O Messenger of Allāh! One of us shoots game, and then he tracks it for two or three days and finds it dead, and his arrow is in it; can he eat it?” He said: “Yes, if he wants to,” or he said: “He can eat it, if he wants to.” (*Ṣaḥīh*)

٢٨٥٣ - حَدَّثَنَا الْحُسَيْنُ بْنُ مُعَاذِ بْنِ خُلَيْفٍ قَالَ: حَدَّثَنَا عَبْدُ الْأَعْلَى قَالَ: حَدَّثَنَا دَاوُدُ عَنْ عَامِرٍ، عَنْ عَدِيِّ بْنِ حَاتِمٍ أَنَّهُ قَالَ: يَا رَسُولَ اللَّهِ! أَحَدُنَا يَرْمِي الصَّيْدَ فَيَقْتَنِي أَنْتَهُ الْيَوْمَيْنِ وَالثَّلَاثَةِ ثُمَّ يَجِدُهُ مَيِّتًا وَفِيهِ سَهْمُهُ أَيَأْكُلُ؟ قَالَ: «نَعَمْ إِنْ شَاءَ» أَوْ قَالَ: «يَأْكُلُ إِنْ شَاءَ».

تخريج: [صحيح] وعلقه البخاري، الذبائح والصيد، باب الصيد إذا غاب عنه يومين أو ثلاثة، ح: ٥٤٨٥ عن عبدالأعلى به، وانظر الحديث الآتي.

#### Comments:

If there are reasons to believe that the animal was killed by the hunter's own arrow, eating it is lawful provided that the meat has not gone bad.

**2854.** It was reported from ‘Abdullāh bin Abī As-Safar, from Ash-Sha‘bī, who said: “‘Adī bin Ḥātim said: ‘I asked the Prophet ﷺ about the *Mi‘rād*. He replied: “If it strikes with the sharp end then eat it, and if it strikes with the blunt side then do not eat it, for it died from a blow.” I said: “What about when I set off my dog?” He replied: “If you mention the Name of Allāh, then eat, otherwise do not eat. And if it eats from it, then do not eat, for it has caught it for itself.” I said: “I set off my dog and find another dog with it.” He (ﷺ) replied: “Do not eat, for you have mentioned Allāh’s Name for your dog only.” (*Ṣaḥīh*)

٢٨٥٤ - حَدَّثَنَا مُحَمَّدُ بْنُ كَثِيرٍ قَالَ: أَخْبَرَنَا شُعْبَةُ عَنْ عَبْدِ اللَّهِ بْنِ أَبِي السَّفَرِ، عَنِ الشَّعْبِيِّ قَالَ: قَالَ عَدِيُّ بْنُ حَاتِمٍ: سَأَلْتُ النَّبِيَّ ﷺ عَنِ الْمِعْرَاضِ، فَقَالَ: «إِذَا أَصَابَ بِحَدِّهِ فَكُلْ، وَإِذَا أَصَابَ بِعَرَضِهِ فَلَا تَأْكُلْ فَإِنَّهُ وَقِيدٌ»، فَقُلْتُ: أُرْسِلُ كَلْبِي قَالَ: «إِذَا سَمَيْتَ فَكُلْ، وَإِلَّا فَلَا تَأْكُلْ وَإِنْ أَكَلَ مِنْهُ فَلَا تَأْكُلْ فَإِنَّمَا أَمْسَكَ لِنَفْسِهِ»، فَقَالَ: أُرْسِلُ كَلْبِي فَاجِدْ عَلَيْهِ كَلْبًا آخَرَ، فَقَالَ: «لَا تَأْكُلْ لِأَنَّكَ إِنَّمَا سَمَيْتَ عَلَى كَلْبِكَ».

تخريج: أخرجه البخاري، الوضوء، باب الماء الذي يغسل به شعر الإنسان، ح: ١٧٥ ومسلم، الصيد والذبائح . . . الخ، باب الصيد بالكلاب المعلمة والرمي ح: ٣/١٩٢٩ من حديث شعبة به.

**2855.** It was reported from Rabī'ah bin Yazīd Ad-Dimashqī that he said: "Abū Idrīs Al-Khawlanī 'Aidhullāh informed me, he said: 'Abū Tha'labah Al-Khushānī said: "I said: 'O Messenger of Allāh! I hunt with my trained dog and with my untrained dog?' He replied: 'What you hunt with your trained dog, mention Allāh's Name, and eat, and what you hunt with your untrained dog, if you manage to slaughter it, then eat it.'" (*Ṣaḥīḥ*)

**تخریج:** أخرجه مسلم، الصيد الذبائح، باب الصيد بالكلاب المعلمة والرمي، ح: ١٩٣٠ عن هناد بن السري، والبخاري، الذبائح والصيد، باب ما جاء في التصيد، ح: ٥٤٨٨ من حديث ابن المبارك به.

**2856.** It was reported from Yūnus bin Saif who said: "Abū Idrīs Al-Khawlanī said: 'Abū Tha'labah Al-Khushānī said: "The Messenger of Allāh ﷺ said to me: 'O Abū Tha'labah! Eat from what you retrieve by your bow and your dog.' Ibn Ḥarb (one of the narrators) added: "The trained (dog), and your hand, eat it whether it is slaughtered or not slaughtered." (*Ṣaḥīḥ*)

**تخریج:** [صحیح] أخرجه أحمد: ١٩٤/٤ من حديث محمد بن حرب عن الزبيدي به \* بقية صرح بالسماع المسلسل وانظر الحديث السابق.

**2857.** It was reported by 'Amr bin Shu'aib from his father, from his grandfather, that a Bedouin called Abū Tha'labah said: "O Messenger of Allāh! I have trained dogs, so give me a *Fatwā* regarding hunting

٢٨٥٥ - حَدَّثَنَا هَنَادُ بْنُ السَّرِيِّ عَنْ ابْنِ الْمُبَارَكِ، عَنْ حَيَّوَةَ بْنِ شُرَيْحٍ قَالَ: سَمِعْتُ رَبِيعَةَ بْنَ يَزِيدَ الدَّمَشَقِيِّ يَقُولُ: أَخْبَرَنِي أَبُو إِدْرِيسَ الْخَوْلَانِيُّ عَائِدُ اللَّهِ قَالَ: سَمِعْتُ أَبَا نَعْلَبَةَ الْخُسَنِيَّ يَقُولُ: قُلْتُ: يَا رَسُولَ اللَّهِ! إِنِّي أَصِيدُ بِكَلْبِي الْمُعَلَّمِ وَبِكَلْبِي الَّذِي لَيْسَ بِمُعَلَّمٍ؟ قَالَ: «مَا صِدَّتْ بِكَ كَلْبِكَ الْمُعَلَّمِ فَادْكُرْ اسْمَ اللَّهِ وَكُلْ، وَمَا اصْدَّتْ بِكَ كَلْبِكَ الَّذِي لَيْسَ بِمُعَلَّمٍ فَادْكُرْكَ ذَكَاتَهُ فَكُلْ».

٢٨٥٦ - حَدَّثَنَا مُحَمَّدُ بْنُ الْمُصَفَّى قَالَ: حَدَّثَنَا مُحَمَّدُ بْنُ حَرْبٍ؛ ح: وَحَدَّثَنَا مُحَمَّدُ ابْنُ الْمُصَفَّى قَالَ: حَدَّثَنَا بَقِيَّةٌ عَنِ الزُّبَيْدِيِّ قَالَ: حَدَّثَنَا يُونُسُ بْنُ سَيْفٍ قَالَ: حَدَّثَنَا أَبُو إِدْرِيسَ الْخَوْلَانِيُّ قَالَ: حَدَّثَنِي أَبُو نَعْلَبَةَ الْخُسَنِيُّ قَالَ: قَالَ لِي رَسُولُ اللَّهِ ﷺ: «يَا أَبَا نَعْلَبَةَ! كُلْ مَا رَدَّتْ عَلَيْكَ قَوْسُكَ وَكَلْبُكَ». زَادَ عَنِ ابْنِ حَرْبٍ: الْمُعَلَّمُ وَيَدُكَ، فَكُلْ ذَكِيًّا وَغَيْرَ ذَكِيًّا.

٢٨٥٧ - حَدَّثَنَا مُحَمَّدُ بْنُ الْمِنْهَالِ الصَّرِيرِيُّ قَالَ: حَدَّثَنَا يَزِيدُ بْنُ زُرَيْعٍ قَالَ: حَدَّثَنَا حَبِيبُ الْمُعَلَّمِ عَنْ عَمْرٍو بْنِ شُعَيْبٍ، عَنْ أَبِيهِ، عَنْ جَدِّهِ أَنَّ أَعْرَابِيًّا يُقَالُ لَهُ: أَبُو

with them.” The Prophet ﷺ replied: “If you have trained dogs then eat what they catch for you.” He said: “Slaughtered or not slaughtered?” He replied: “Yes.” He said: “What about if it eats from it?” He replied: “Even if it eats from it.” He said: “O Messenger of Allāh! Give me a *Fatwa* regarding my bow.” He replied: “Eat from what you retrieve with your bow.” He said: “Slaughtered and not slaughtered?” And he added: “And even if it goes out of my sight?” He replied: “Even if it goes out of your sight, provided it does not have stench, or you find a mark from other than your arrow in it.” He said: “Give me a *Fatwa* regarding the vessels of the Zoroastrians when we are forced to use them.” He replied: “Wash it and eat in it.”

(*Hasan*)

نخريج: [إسناده حسن] أخرجه أحمد: ١٨٤/٢ من حديث حسين المعلم، والنسائي، الصيد، باب الرخصة في ثمن كلب الصيد، ح: ٤٣٠١ من حديث عمرو بن شعيب به.

#### Comments:

If one has no option but to use the vessels of the disbelievers, he must wash them before use.

#### Chapter 23,24. When A Piece Is Cut From the Game

2858. It was reported from Abū Wāqid who said: “The Prophet ﷺ said: ‘Whatever is cut off an animal while it is alive, then it is dead flesh (*Maitah*).’” (*Hasan*)

تُعَلَبَةٌ قَالَ: يَارَسُولَ اللَّهِ! إِنَّ لِي كِلَابًا مُكَلَّبَةً، فَأَفْتِنِي فِي صَبْدِهَا، فَقَالَ النَّبِيُّ ﷺ: «إِنْ كَانَ لَكَ كِلَابٌ مُكَلَّبَةٌ فَكُلْ مِمَّا أُمْسَكْنَ عَلَيْكَ». قَالَ: دَكِيًّا أَوْ غَيْرَ دَكِيٍّ. قَالَ: «نَعَمْ». قَالَ: فَإِنْ أَكَلَّ مِنْهُ؟ قَالَ: «وَأِنْ أَكَلَّ مِنْهُ». قَالَ: يَارَسُولَ اللَّهِ! أَفْتِنِي فِي قَوْسِي، قَالَ: «كُلْ مَا رَدَّتْ عَلَيْكَ قَوْسُكَ»، قَالَ: دَكِيًّا وَغَيْرَ دَكِيٍّ. قَالَ: وَإِنْ تَعَيَّبَ عَنِّي؟ قَالَ: «وَأِنْ تَعَيَّبَ عَنكَ، مَا لَمْ يَصَلَّ أَوْ تَجِدْ فِيهِ أَثْرًا غَيْرَ سَهْمِكَ». قَالَ: أَفْتِنِي فِي آيَةِ الْمَجُوسِ إِذَا اضْطَرَرْنَا إِلَيْهَا قَالَ: «اغْسِلْهَا وَكُلْ فِيهَا».

(المعجم ٢٣، ٢٤) بَابُ: إِذَا قُطِعَ مِنْ الصَّيْدِ قِطْعَةٌ (التحفة ٣)

٢٨٥٨ - حَدَّثَنَا عُثْمَانُ بْنُ أَبِي شَيْبَةَ: حَدَّثَنَا هَاشِمُ بْنُ الْقَاسِمِ قَالَ: حَدَّثَنَا عَبْدُ الرَّحْمَنِ بْنُ عَبْدِ اللَّهِ بْنِ دِينَارٍ عَنْ زَيْدِ بْنِ أَسْلَمَ، عَنْ عَطَاءِ بْنِ يَسَارٍ، عَنْ أَبِي وَقْدٍ قَالَ: قَالَ النَّبِيُّ ﷺ: «مَا قُطِعَ مِنَ الْبَيْهَمَةِ وَهِيَ حَيَّةٌ فَهِيَ مَيْتَةٌ».

**تخريج:** [إسناده حسن] أخرجه الترمذي، الصيد، باب ما جاء ما قطع من الحي فهو ميت، ح: ١٤٨٠ من حديث عبدالرحمن بن عبدالله بن دينار به وقال: "حسن غريب" وصححه ابن الجارود، ح: ٨٧٦ والحاكم: ٢٣٩/٤ ووافقه الذهبي، وللحديث شاهد عند الحاكم.

### Chapter 24,25. On Following Game

### المعجم (٢٥، ٢٤) بَابُ: فِي اتِّبَاعِ الصَّيْدِ (التحفة ٤)

**2859.** It was reported from Sufyān who said: "Abū Mūsā narrated to me from Wahb bin Munabbih, from Ibn 'Abbās, from the Prophet ﷺ — and one time Sufyān said: "And I do not know it to be except from the Prophet ﷺ" — he said: "He who resides in the desert will become ill-mannered, and he who follows game will become heedless, and he who visits the *Sultān* (ruler) will be tried." (*Hasan*)

٢٨٥٩ - حَدَّثَنَا مُسَدَّدٌ قَالَ: حَدَّثَنَا يَحْيَى عَنْ سُفْيَانَ قَالَ: حَدَّثَنِي أَبُو مُوسَى عَنْ وَهْبِ ابْنِ مُنَبِّهٍ، عَنْ ابْنِ عَبَّاسٍ عَنِ النَّبِيِّ ﷺ - وَقَالَ مَرَّةً سُفْيَانٌ: وَلَا أَعْلَمُهُ إِلَّا عَنِ النَّبِيِّ ﷺ - قَالَ: «مَنْ سَكَنَ الْبَادِيَةَ جَفَا وَمَنْ اتَّبَعَ الصَّيْدَ عَفَلَ وَمَنْ أَتَى السُّلْطَانَ افْتِنَ».

**تخريج:** [إسناده حسن] أخرجه الترمذي، الفتن، باب من أتى أبواب السلطان افتتن، ح: ٢٢٥٦ وقال الترمذي: "حسن صحيح غريب".

**2860.** It was reported from 'Adī bin Thābit, from a *Shaikh* from the *Anṣār*, from Abū Hurairah, from the Prophet ﷺ — with the meaning of what was narrated by Musad-dad (a narrator in no. 2859) — He said: "He who clings to the *Sultān* (ruler) will be tried." — he added: "A worshipper does not get nearer to the *Sultān* (ruler) except that he increases in distance from Allāh." (*Da'if*)

٢٨٦٠ - حَدَّثَنَا مُحَمَّدُ بْنُ عَيْسَى: حَدَّثَنَا مُحَمَّدُ بْنُ الْحَكَمِ النَّخَعِيُّ عَنْ عَدِيِّ بْنِ ثَابِتٍ، عَنْ شَيْخٍ مِنَ الْأَنْصَارِ، عَنْ أَبِي هُرَيْرَةَ عَنِ النَّبِيِّ ﷺ بِمَعْنَى مُسَدَّدٍ قَالَ: «وَمَنْ لَزِمَ السُّلْطَانَ افْتِنَ». زَادَ: «وَمَا أُرْدَادَ عَبْدٌ مِنَ السُّلْطَانِ دُنُوًا إِلَّا أُرْدَادَ مِنَ اللَّهِ بُعْدًا».

**تخريج:** [إسناده ضعيف] أخرجه أحمد: ٤٤٠/٢ عن محمد بن عبيد به \* شيخ من الأنصار: لم أعرفه.

**2861.** It was reported from Abū Tha'labah Al-Khushanī, from the Prophet ﷺ [that he said]: "If you shoot a game, and then find it after

٢٨٦١ - حَدَّثَنَا يَحْيَى بْنُ مَعِينٍ قَالَ: حَدَّثَنَا حَمَادُ بْنُ خَالِدِ الْخَيَّاطِ عَنْ مُعَاوِيَةَ بْنِ



three nights with your arrow in it, then eat it, provided it does not stink.” (*Sahih*)

صَالِح، عَنْ عَبْدِ الرَّحْمَنِ بْنِ جُبَيْرِ بْنِ نُفَيْرٍ،  
عَنْ أَبِيهِ، عَنْ أَبِي ثَعْلَبَةَ الْخُسَيْبِيِّ عَنِ النَّبِيِّ  
ﷺ [قَالَ]: «إِذَا رَمَيْتَ الصَّيْدَ فَأُدْرِكْتَهُ بَعْدَ  
ثَلَاثِ لَيَالٍ وَسَهْمُكَ فِيهِ فَكُلْ مَا لَمْ يُنْتِنْ».

تخریج: أخرجه مسلم، الصيد والذبائح، باب: إذا غاب عنه الصيد ثم وجدته، ح: ١٩٣١ من حديث حماد بن خالد به.

**The End of the Book of Hunting**